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در گفت و گو با دکتر مجید رضائیان مطرح شد:

وضعیت امروز روزنامه نگاری ایران 

امروز 17 مرداد در تقویم کشورمان روز خبرنگار 
نام گذاری شده. در این روز تجلیل و تقدیرهایی به 
فراخور نوع رسانه و وضعیت مالی آن از خبرنگارها صورت 
می گیرد. به بهانه این روز و فارغ از تجلیل هایی که گفتیم 
با دکتر مجید رضائیان، استاد ارتباطات و روزنامه نگاری 
تماس گرفتیم تا از او بپرسیم که در این روز،  وضعیت 
خبرنگاری در ایران را چگونه می بینند؟ نگاهی کلی 
که البته زمینه گفت وگوهای جامع تر و بیشتر همراه 
با راهکارهایی مناسب شرایط روز جامعه خبرنگاری و 
روزنامه نگاری خواهد بود. از او پرسیده ایم وضعیت امروز 

روزنامه نگاری ایران چیست؟
استاد ارتباطات و روزنامه نگاری به »آرمان ملی« 
می گوید: واقعیت این است که در روزنامه نگاری ایران به 
دو مساله باید توجه کنیم یکی اینکه روزنامه نگار وقتی 
می خواهد کارش را انجام دهد باید به منابع اطلاعاتی 
خود از حوزه ها و دستگاه های مختلف دسترسی داشته 
باشد و هرقدر که خبرنگار دسترسی اش به منابع خبری 
بیشتر باشد، بحثی به نام گردش آزاد اطلاعات واقعیت 
پیدا می کند و کار روزنامه نگاری هم جدی تر می شود؛ 
هرچه قدر این موانع بیشتر باشد طبیعتا کار برای 

روزنامه نگاران سخت تر خواهد شد. 
در دنیا برای این موضوع، اصلی به نام مصونیت حقوقی 
روزنامه نگار دارند که توسط فدراسیون روزنامه نگاری که 
در آن کشور است، تامین می شود؛ آن ها میثاق نامه دارند. 
بر اساس میثاق نامه فدراسیون جهانی روزنامه نگاری، 
خبرنگار هم باید مسئولیت داشته باشد؛ یعنی مصونیت 
در برابر مسئولیت است؛ ما نمی توانیم بگوییم خبرنگار! تو 
پاسخگو باش اما مصونیت هم نداشته باش، ضمن اینکه 
دسترسی تو را برای دستگاه های مختلف کسب اطلاعات 

خبرنویسی هم کامل برقرار نمی کنیم. 
به باور من، ما هرقدر در این دو مسیر، عمل کنیم و جلو 
برویم موانع روزنامه نگاری کم می شود و نتیجه مثبت آن 
این خواهد شد که مرجعیت رسانه ای و مرجعیت خبری 
که از رسانه های ما گرفته شده بازمی گردد. در حال 
حاضر رسانه های ما مرجعیت خود را تا حدودی از دست 
داده اند و در اختیار رسانه های خارج از ایران قرار گرفته 
؛ اگر این مرجعیت رسانه ای به داخل کشور برگردد، به 
نفع همه خواهد بود؛ هم حاکمیت هر سه قوه و هم مردم 
و مخاطبان و همچنین ضلع دیگر یعنی روزنامه نگاران. 

این چیزی است که ما باید دنبال کنیم و روز خبرنگار 
می تواند بهانه ای باشد برای طرح این بحث و بعد از آن 
هم باید این مساله را جدی گرفت و راه حل این مشکل، 
تقویت مرجعیت رسانه ای رسانه های داخلی ماست. در 
غیر این صورت، اینکه ما روز خبرنگار داشته باشیم و به 
صورت سمبلیک از آن یاد کنیم و حرمت بگذاریم به 
خبرنگار و رسانه در یک روز این مشکلی را حل نمی کند 

و موانع اصلی همچنان وجود خواهند داشت. 

***
ترمیم آسفالت

آسفالت جاده قدیم قم داراي دست انداز و بسیار نامطلوب 
است به همین دلیل رانندگان به راحتي نمي توانند تردد کنند. 
از دست اندرکاران وزارت راه و ترابري تقاضا مي شود براي 

ترمیم و آسفالت آن اقدام کنند.
یک شهروند از قم

خط فقر
 برخی  از هموطنان  بنا به دلایلی زیر خط فقر زندگي 
مي کنند. مردم از دولت و نمایندگان مجلس انتظار دارند 

چاره اي در این زمینه بیندیشند.
کمیلی از تهران 

خیابان ناصرخسرو
انواع و اقسام داروهاي گرانقیمت را در خیابان ناصرخسرو 
کماکان به راحتي مي توان تهیه کرد. چون برخي از 
فروشندگان، داروهاي تاریخ گذشته و از همه مهم تر برخي 
از داروها را که باید در سرما نگهداري شود، خارج از یخچال 
نگهداري و به مردم عرضه مي کنند، لازم است مسئولان 

ذي ربط با جدیت این موضوع را پیگیري کنند.
یک شهروند از تهران

نانوایی 
نبود نظارت لازم و کافي بر کار نانوایي ها، باعث شده برخي 
از نانوایان یا نان سوخته به مشتریان بدهند یا نان شور و بدتر 
از همه با مشتریاني که اعتراض مي کنند پرخاشگرانه برخورد 
مي کنند. نظافت و رعایت بهداشت فردي که از ضروري ترین 
مسائل در مورد کارگران خبازي هاست در بعضی از آنها 

فراموشي سپرده شده است.
زهدی از تهران 

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1616
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

روسیه حقابه دریای خزر را 
قطع کرد؟ 

علی سلاجقه رئیس سازمان محیط زیست 
درباره کاهش آب در دریای خزر، اظهار کرد: 
ورودی های دریای خرز از سوی کشورهای 
همسایه بسته شده است مخصوصا ورودی 
رود ولگا بسته شده است. از طرفی میزان 
بارش در کل حوضه آبخیز دریای خزر 

کاهش یافته است. 
به گزارش ایسنا او افزود: ورودی دریای 
خزر کاهش یافته و تراز آب دریا در حال 
پایین رفتن است و در برخی آمار و اطلاعات 
اعلام شده که قریب یک متر در -۴ ۵ سال 
اخیر دریا عقب نشینی داشته است. در سال 
به طور میانگین دریای خزر ۲۰ سانتی متر 

عقب نشینی می کند. 
گفت:  زیست  محیط  سازمان  رئیس 
»امیدواریم در قالب کنوانسیون تهران 
بتوانیم هم حقابه ها و هم آلایندگی را حل 

کنیم«، 

 ساعت های 11 تا 15 زیر نور 
خورشید قرار نگیرید

علی گورانی مدیر برنامه بهداشت پرتوهای 
وزارت بهداشت ضمن تاکید بر لزوم توجه 
به مقوله »پیشگیری« در عین حال در 
تشریح آثار مضر اشعه UV برای سلامت 
گفت: سرطان پوست، پیرپوستی زودرس، 
مشکلات بینایی و... از عوارض قرارگیری 
طولانی مدت در معرض این اشعه است. او 
گفت: افراد سعی کنند ساعات بین 11 تا 
1۵ تا حد امکان در معرض نور خورشید 

قرار نگیرند. 
او افزود: نگاه دنیا هم به مقوله سلامت 
تغییر کرده است و بزرگراه مهم تامین 
سلامت، پیشگیری است تا با سرمایه گذاری 
کمتر بر این بخش، از بروز حجم عظیمی 
از بیماری ها جلوگیری شود. بنابر گزارش 
سازمان بهداشت جهانی بیش از ۸۰ درصد 
بیماری ها ریشه محیطی دارند و این یعنی 
اگر سرمایه گذاری درستی بر بخش بهداشت 
صورت گیرد می توان تا ۸۰ درصد بیماری ها 

را کاهش داد. 

با مراکز متخلف نگهداری 
معلولان برخورد شود

و  ضرب  درباره  مجلس  نماینده  یک 
شتم معلولان در مراکز نگهداری گفت: 
این رفتارها اصلا مورد قبول نیست و باید با 
مراکزی که اینگونه رفتار می کنند و مرتکب 
تخلف می شوند به طور جدی برخورد شود. 

محمدعلی محسنی بندپی در گفت وگو با 
ایلنا درباره مراکز نگهداری از معلولان گفت: 
ضرب و شتم معلولان را به شدت محکوم 
می کنیم چه کسی جرات می کند که یک فرد 
دارای معلولیت را مورد ضرب و شتم قرار دهد 
یا به او تشر بزند.  او ادامه داد: این رفتارها اصلا 
مورد قبول نیست و باید با مراکزی که اینگونه 
رفتار می کنند و مرتکب تخلف می شوند به 

طور جدی برخورد شود. 
این نماینده مجلس در بخش دیگری 
از صحبت هایش درباره ارائه خدمات در 
این مراکز و در واکنش به اینکه مراکز 
نگهداری افراد دارای معلولیت اغلب از افراد 
غیرمتخصص استفاده می کنند تا هزینه 
کمتری بپردازند، ادامه داد: مراکز نگهداری 
از افراد دارای معلولیت یک منبع پایدار 
مالی برای هزینه هایشان ندارند. همکاران 
بهزیستی و سازمان برنامه می دانند که برای 
نگهداری یک معلول ماهانه به میزان حدود 
11 میلیون تومان باید هزینه شود. بخشی از 
این هزینه ها توسط خانواده و بخشی توسط 

سازمان بهزیستی پرداخت می شود. 

انفجار و ریزش آوار در محله 
جوانمرد قصاب

سازمان  عمومی  روابط  گزارش  به 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران، 
علی نصیری رئیس این سازمان با اشاره به 
حادثه انفجار و ریزش آوار در محله جوانمرد 
قصاب با بیان اینکه شواهد و احتمالات اولیه 
حاکی از این است که انفجار و ریزش این 
ساختمان به دلیل نشت گاز بوده است، گفت: 
محل حادثه یک ساختمان مسکونی است و 
کاربری آن هم مسکونی بوده است. از این رو 
به احتمال زیاد نشت گاز از کپسول در قسمت 
آشپزخانه سبب وقوع این حادثه شده است.  
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
شهر تهران با بیان اینکه این انفجار تا شعاع 
۵۰۰ متری از محل وقوع حادثه را تحت 
تاثیر خود قرار داده و سبب شکسته شدن 
شیشه ها و واردشدن خسارات به برخی 
خودروها شده بود، گفت: در جریان انفجار 
و تخریب این ساختمان مسکونی، ۲۰ نفر 
دچار حادثه شدند که 1۹ نفر از این افراد 
از زیرآوار خارج و در اختیار عوامل اورژانس 
قرار گرفتند. حال عمده این افراد مساعد 
گزارش شده است. متاسفانه یک نفر هم جان 
خود را از دست داد.  نصیری افزود: عملیات 
آواربرداری و جست وجو در محل ریزش 
این ساختمان همچنان ادامه دارد و عوامل 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 

تهران نیز در محل حادثه حضور دارد. 

 آفتاب آمد دلیل آفتاب 

»جولای گرم ترین ماه تاریخ«، این را 
داده های سازمان جهانی هواشناسی نشان 
می دهد؛ این سازمان در تازه ترین گزارش 
خود علاوه بر تاکید دوباره بر این مطلب، 
اعلام کرده که گرمای شدید آسیب زیادی 
به سلامت مردم و محیط زیست وارد کرده 
است. دبیرکل سازمان ملل متحد نیز در این 
باره هشدار داده و می گوید عصر »جوشش 
جهانی« شروع شده و این تازه آغاز راه 
است. آغاز راهی که سبب شده تا در برخی 
کشورها، تابستان در زمستان رقم بخورد؛ 
به گزارش خبرگزاری آناتولی، در حالی که 
نیمکره جنوبی زمین فصل زمستان را سپری 

می کند، در بخش هایی از شیلی به  ویژه در 
شمال، دمای هوا آن هم در میانه زمستان به 
3۹ درجه رسید، همچنین در روز سه شنبه 
هفته گذشته در شهر »بوئنوس آیرس« 
پایتخت آرژانتین، دمای هوا به 3۰ درجه 
سانتی گراد رسید و سازمان هواشناسی 
این کشور اعلام کرد که این گرمترین ماه 
آگوست در آرژانتین در 117 سال گذشته 

به شمار می رود. 
گرمایی که نه فقط تابستان را به زمستان 
آورده، بلکه به جان جنگل ها در کشورهای 
مختلفی همچون یونان و کانادا افتاده و جان 
هم می گیرد؛ گرمای مرگبار در کره جنوبی 
موجب شد تا در روز چهارشنبه هفته گذشته 
شمار کشته شدگان ناشی از گرما در این 
کشور به ۲3 نفر برسد، همچنین روزنامه 
گاردین نوشته است که شهر »فینیکس« 
در ایالت »آریزونا« در آمریکا در ماه جولای 
حد نصاب ۲7 روز متوالی بالای ۴3 درجه 
را داشته و تاکنون ۲۵ مورد مرگ ناشی از 
گرما گزارش شده است. در مکزیک و هند 
نیز تاکنون صدها نفر بر اثر گرما جان خود را 

از دست داده اند. 
در ایران نیز رئیس مرکز ملی پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای 
سازمان هواشناسی کشور هفته گذشته 
اعلام کرد که در روزهای چهارشنبه و 
پنج شنبه 11 و 1۲ مرداد دمای هوا افزایش 
می یابد و گرم ترین روز هفته در پنجشنبه 

1۲ مرداد رقم می خورد. همچنین »اقبال 
شاکری« نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی با هشدار درباره بحرانی 
شدن وضعیت تابش اشعه فرابنفش، از دولت 
خواست تا همانند همه کشورهای دنیا که با 
رسیدن به این سطح از اشعه فرابنفش شهرها 
را تعطیل می کنند، اقداماتی اینچنین را به 
منظور حفظ سلامت مردم در دستور کار 
قرار دهد. در پی این هشدارها و پیش بینی 
سازمان هواشناسی کشور، وزیر بهداشت با 
ابراز نگرانی از تاثیر گرما بر سلامت مردم از 
پیشنهاد این وزارتخانه به هیأت دولت برای 
تعطیلی آخر هفته گذشته خبر داد. به گفته 
»بهرام عین اللهی«، گرما سبب افزایش 1۰ 
درصدی مراجعات بیماران قلبی و فشار خون 
به مراکز درمانی شده بود. روز سه شنبه هفته 
گذشته، »علی بهادری جهرمی« سخنگوی 
دولت نیز از موافقت هیات دولت با درخواست 
وزارت بهداشت مبنی بر تعطیلی چهارشنبه و 
پنج شنبه به منظور حفظ سلامت شهروندان 

با توجه به گرمای بی سابقه خبر داد. 
البته ماجرا به همین جا ختم نشد و به رغم 
اعلام سخنگوی صنعت برق مبنی بر آمادگی 
کامل این صنعت برای پاسخگویی به تقاضای 
مصرف برق تا حدود 73 هزار مگاوات در 
روزهای پایانی هفته گذشته، برخی ها شایعه 
جهت دار تعطیلی به علت کمبود برق را مطرح 
کردند تا تدبیر دولت برای حفظ سلامت 
مردم را به کاستی ها مرتبط سازند؛ درحالیکه 

ثبت 1۵ هزار تماس با اورژانس تهران به علت 
گرمازدگی در تعطیلات آخر هفته )11 تا 13 
مرداد( و قرار گرفتن آبادان و امیدیه با ثبت 
دمای بالای ۵1 درجه در صدر گرم ترین 
شهرهای جهان در روز پنج شنبه 1۲ مرداد، 
مهر بطلانی بر ادعای تعطیلی به علت برق 

می زند. 
افزون بر این موارد، فوت یک کودک 
به علت  از شهرهای خوزستان  یکی  در 
علت  به  نفر   ۲7 مراجعه  گرمازدگی، 
گرمازدگی به مراکز درمانی اهواز و راهی 
شدن 16نفر به بیمارستان به علت گرما در 
شوش در پایان هفته گذشته در صورت عدم 
تعطیلی ابعاد گسترده تر و دردناک تری را به 

همراه داشته باشد. 
با وجود همه این شواهد شفاف و واضح 
برای تعطیلی آخر هفته گذشته به منظور 
حفظ سلامت مردم، به نظر می رسد کسانی 
که از پشت سر گذاشتن تابستان برای دومین 
سال متوالی بدون خاموشی ناراحت هستند و 
این دستاورد دولت سیزدهم را در تامین برق 
به رغم همه ناترازی ها آن هم در گرم ترین 
روزهای تاریخ که به پشتوانه مدیریت صحیح 
و برنامه ریزی دقیق رقم خورده است، تاب 
نمی آورند در تلاشند تا با انتشار چنین 
ادعاهای خلاف واقعی، موفقیت ها را کوچک 
جلوه دهند، هر چند که داده ها و این گرمای 
جانکاه خود مصداق بارز »آفتاب آمد دلیل 

آفتاب« است. 

جوابیه

 در شماره 14 مرداد گزارشی با 
عنوان »گرم بود یا برق نبود« به 

چاپ رسید که جوابیه ای از سوی 
روابط عمومی توانیر به دفتر روزنامه 

ارسال شد که بدین شرح است. 
با عنایت به چاپ مطلبی با عنوان 
»گرم بود یا برق نبود؟« مورخ 14 

مرداد پاسخ ذیل ارسال می گردد. 
دستور فرمایید حسب قانون 

مطبوعات نسبت به درج آن در 
اولین فرصت ممکن اقدام گردد. 

 به گفته مجید فراهانی
در رسیدگی به وضعیت 
پله های برقی، تعدد و تناقض 
وظایف در میان دستگاه ها 
وجود دارد؛ شهرداری هم 
پیگیری نمی کند

آرمان ملی: شاید تعجب کنید اما بحث خرابی پله برقی ها 
در پایتخت در ماه های اخیر بدل به یکی از معضلات شهری 
شده. تعجب آور بودن مساله آنجایی ست که این شهر گرفتار 
مشکلات بسیاری است. همین دو روز پیش بود که چند 
ساختمان ناایمن و غیر مجاز در منطقه 1۹ هنگام تخریب بر 
سر پرسنل شهرداری و نیروهای پلیس  آوار شد و متاسفانه 

فاجعه ای دیگر به بار آورد. 
بحث پله برقی ها و مساله تعمیرات و نگهداری آن ها هم به 
پیگیری و نظارت نیاز دارد تا خراب نشوند و این خرابی نه تنها 
مردم را برای بالا رفتن از پله در مترو و یا معابر و خیابان ها 
دچار مشکل نکند که به آن ها آسیب نزند. بیست و چهارم 
خرداد بود که یکی از پله برقی های ایستگاه شهید بهشتی 
خراب شد و به اصطلاح سقوط کرد و 1۸ نفر مصدوم شدند. 
چند روز بعد هم خبر رسید که پله برقی ایستگاه متروی 
امام خمینی)ره( تهران سقوط کرده و ۴ نفر مصدوم شده اند. 
مسئولان در سقوط اول گفتند که روغن کاری انجام نشده 
و سقوط دوم بعد از روغن کاری اتفاق افتاد.  اما آنچه مساله 
پله برقی های پایتخت را به یک مساله اساسی تبدیل کرد، 
قطع دست یک دختر ۹ ساله در یکی از پله برقی های شهر 
تهران واقع در خیابان تختی، خیابان بیست ودوم بود. این 
اتفاق شب جمعه ای که گذشت رخ داد. آتش نشانی توضیح 
داد که »دختر بچه ۹ ساله در آغوش مادر بود و قسمت قطع 
شده در پله برقی گیر کرده بود که عوامل آتش نشانی در مدت 
کوتاهی با ایجاد یک فاصله قطعه جدا شده بدن را به مراکز 
درمانی اعزام کردند.« هرچند در گزارش های اولیه و اظهارات 
اعضای شورای شهر تهران، این حادثه به سهل انگاری کودک 
و مادرش نسبت داده شد اما بعدا اعلام شد که پرونده قضائی 
برای این موضوع تشکیل شده و دادستان تهران گفت: در 
رابطه با قطع عضو یک کودک ۹ساله در پله برقی خیابان 
تختی، پرونده قضائی در دادسرای تهران تشکیل شده 
است. علی صالحی با بیان اینکه تحقیقات مقدماتی قضائی 
درباره بررسی موضوع و علت وقوع حادثه انجام شده، گفت 
که اطلاعات تکمیلی در رابطه با این پرونده به سمع و نظر 
شهروندان خواهد رسید.  اما روز گذشته، رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران هم به تقصیر و 
کوتاهی مسئولان هم اشاره کرده و با بیان اینکه پله برقی 
نباید قتلگاه شهروندان باشد، گفته باید ایمنی پله برقی ها را 
بالا ببریم تا مردم با خیال آسوده از آن استفاده کنند. جعفر 
تشکری هاشمی همچنین گفته شهرداری حتما باید از 
خانواده کودک آسیب دیده دلجویی کند. تشکری هاشمی 

به ایلنا گفته: »این رویکرد نادرستی است که بعد از وقوع 
هر حادثه، مدیریت شهری خود مردم را مقصر جلوه بدهد. 
پله برقی برای راحتی مردم در خیابان نصب می شود و قرار 
نیست این پله ها )محل صدمه و قتلگاه( برای شهروندان 
باشد، بنابراین اگر یک پله نقص دارد یا آسیب پذیر است، 
باید مشکل آن را برطرف کنند تا مردم بتوانند با ایمنی و 
امنیت در پله برقی ها تردد کنند.« اما نکته ای که نمی توان از 
آن گذشت پیشنهاد یکی دیگر از اعضا بعد از اتفاقی که برای 
دختر ۹ ساله افتاد، برای جمع آوری پله برقی ها بود! محمد 
آقامیری گفت »بهتر است در قالب یک دو فوریت شهرداری 
را ملزم کنیم که در یک بازه شش ماه تا یکسال پله برقی های 
مکانیزه را جمع آوری و به جای آن رمپ یا انواع دیگر پله 
برقی هایی که معلولان هم بتوانند از آن استفاده کنند، 
بیاوریم.« با مجید فراهانی، عضو پیشین شورای شهر تهران 
در خصوص وضعیت پله برقی ها، اینکه چرا به یک مسأله 
در شهر بدل شده و وظایف دستگاه ها در قبال این وسایل 
عمومی در سطح شهر تهران که به ضرورتی اجتناب ناپذیر 

برای استفاده شهروندان تبدیل شده اند، صحبت کردیم. 
سازمان  و  ترافیک  کنترل  سازمان  پاسکاری   

زیباسازی
مجید فراهانی، عضو پیشین شورای شهر تهران می گوید 
»خرابی پله برقی های سطح شهر تهران که نارضایتی 
شهروندان را به دنبال دارد، بارها گزارش شده. نرخ رفت و آمد 
در اماکنی مثل میدان هفت تیر، روبه روی مسجد الجواد)ع( یا 
روبه روی داروخانه سیزده آبان که خیلی ها تردد دارند و لاجرم 
باید از پله برقی ها استفاده کنند، بالاست و طبیعی است که 
پله برقی ها که مدام از آنها استفاده می شود خراب شوند و اگر 
نگهداری، تعمیرات نداشته باشد و به شکل دوره ای سرکشی 

نشود و به مشکلاتشان رسیدگی نشود کلا از کار می افتند.«
به گفته این استاد دانشگاه، »ما یک مشکل جدی در این 
بحث داشتیم و باید شهرداری این کار را جزو وظایفش قرار 
می داد منتها چون این کار هزینه زاست، سازمان کنترل 
ترافیک از یک طرف و سازمان زیباسازی از طرف دیگر، با 
هم پاسکاری می کردند؛ در یک مقطعی هم چون سازمان 
زیباسازی از بخش تبلیغات پل ها درآمد دارد و بنا بود که از 
محل درآمدهایی که دارد از همان محل پل ها برای تعمیرات 

و نگهداری اقدام کند.«
فراهانی ادامه می دهد که »سازمان زیباسازی درآمدها را 
داشته اما کار خود را به خوبی انجام نمی داده؛ از طرف دیگر 
رفع نقص این پله برقی ها را غالبا از سوی سازمان کنترل 

ترافیک انجام می داده و در این میان، تعدد وظایف به وجود 
می آمد.«

این عضو پیشین شورای شهر تهران اشاره می کند که 
»وقتی در حاشیه جلسه هیات وزیران از شهردار تهران در 
خصوص این مساله سوال شد، او  گفت چنین چیزی وجود 
ندارد و به خبرنگار گفت دستت را می گیرم برویم ببینیم کجا 

چنین مساله ای وجود دارد.«
   ناهماهنگی  در  شهرداری

به گفته فراهانی »ما در این زمینه هم ضعف مدیریت و هم 
ضعف اجرا داشته ایم یعنی هم بودجه اختصاص داده نمی شد 
و هم تعدد وظایف و تناقض در وظایف داشتیم و کار پیگیری 
نمی شد و عملا دود آن به چشم مردم می رفت؛ اتفاق ناگواری 
که اخیرا رخ داد و باعث آسیب جدی به یک کودک شد و قلب 
همه ما را آزرد ثمره این ناهماهنگی و بی مدیریتی بود و منتها 
از آن عجیب تر پیشنهاد جمع آوری پله های برقی از سطح شهر 
بود؛ پله هایی که استفاده آن نه تنها برای همه اقشار که برای 
افراد سالمند، زنان باردار، کودکان و افرادی که مشکل جسمی 
حرکتی دارند ضروری است.« عضو پیشین شورای شهر 
تهران یادآوری می کند که »این عضو محترم شورای ششم به 
جای اینکه تذکر بدهند در خصوص تعمیر و نگهداری پل ها 
و پیگیری کنند، راه حل ساده تر را انتخاب کردند تا به روش 
دیگری صورت مساله را پاک کنند و آن جمع آوری کل پله 
برقی ها از سطح شهر بوده که مشکلات جدی را برای بسیاری 
از اقشار ایجاد خواهد کرد.« فراهانی بار دیگر به مورد استفاده 
ضروری پله برقی ها برای مردم اشاره می کند و می گوید که این 
پله برقی ها نباید جمع آوری که باید گسترش بیشتری پیدا 
کنند و از طرف دیگر شهرداری موظف بشود که از محل درآمد 

تبلیغات برای تعمیرات مستمر آن استفاده کند. 
   علم نگهداری و تعمیرات نداریم

این استاد دانشگاه و عضو پیشین شورای شهر تهران 
می گوید که »نگهداری و تعمیرات، دانش و علم است که به 
بررسی و سرکشی دوره ای و برنامه ریزی نیاز دارد وقتی این 
برنامه ریزی انجام نشود و پیگیری و مدیریت نشود ما شاهد 
وضعیتی خواهیم بود که بیش از دو سوم پله برقی های سطح 
شهر تهران کار نکنند!« از آقای فراهانی می پرسیم که با این 
اوصاف توصیه شما چیست و آیا نباید تا اطلاع ثانوی از پله 
برقی استفاده کنیم؟ او می گوید که مردم مطالبه گری کنند و 
نماینده های شورای شهر  که  وکیل مردم هستند این مطالبه 
را پیگیری کرده و شهرداری را موظف کنند که برگردد به ریل 

نگهداری و تعمیرات منظم پله های برقی. 

پله برقیپله برقی نباید قتلگاه شهروندان باشد نباید قتلگاه شهروندان باشد


